

កុលាលភាជន៍បុរាណពីក្រុងព្រះសីហនុ

កុលាលភាជន៍ គឺជាសម្ភារៈទាំងឡាយដែលធ្វើពីដីដុត។ ក្នុងនោះកុលាលភាជន៍ ដូចជា ចាន ឆ្នាំង ក្អម ក្រឡ ពាង ខួប តន្ទាប់ជាដើម គឺជាសម្ភារៈចាំបាច់សម្រាប់ប្រើប្រាស់ ក្នុងជីវភាពប្រចាំថ្ងៃរបស់ប្រជាជនខ្មែរសម័យបុរាណ។ លើសពីនេះទៅទៀត គេប្រើប្រាស់ កុលាលភាជន៍ប្រណិតៗសម្រាប់ដាក់ដង្ហាយបូជាផ្សេងៗ នៅក្នុងប្រាសាទសម្រាប់ទេពៗ អាស្រ័យដោយភាពចាំបាច់ក្នុងជីវភាព ខ្មែរសម័យបុរាណ ជាពិសេសសម័យអង្គរ បានផលិត កុលាលភាជន៍ជាច្រើនប្រភេទ និងមានស្រទាប់រលោង ដោយឡែកៗពីគ្នា ជាពិសេសគឺ ស្រទាប់រលោងពណ៌បៃតង និងពណ៌ត្នោត។ យោងទៅលើភាពចាំបាច់ក្នុងការប្រើប្រាស់ ជំនួញកុលាលភាជន៍មានសកម្មភាពមាញឹក មិនត្រឹមតែសម្រាប់អាណាចក្រខ្មែរនោះទេ ប៉ុន្តែមានប្រទេសជាច្រើននៅក្នុងតំបន់ធ្វើជំនួញកុលាលភាជន៍។ ជាទូទៅ ជំនួញកុលាល ភាជន៍ធ្វើឡើងតាមផ្លូវទឹក ជាពិសេសតាមសមុទ្រ ដូច្នោះមានហានិភ័យជាច្រើនបណ្តាល ឲ្យសំពៅលិចទៅក្នុងសមុទ្រ។ ជាអាទិ៍ រវាងឆ្នាំ២០០៦ កុលាលភាជន៍ថៃ ដែលមានស្រទាប់ រលោងពណ៌ត្នោតជាច្រើនប្រភេទដូចជា ពាង និងក្រឡ បានរកឃើញ និងស្រង់ចេញពី ដែនសមុទ្រកម្ពុជាក្នុងខេត្តកោះកុង។

ប្រភេទកុលាលភាជន៍ ដែលកំណត់ថាជាពាង គឺមានទំហំធំៗ មានបាតរាបស្មើ ក្មេងរីកធំ ក្បូមតូចបន្តិច និងមានមាត់រីកធំ (រូបភាព១)។ ជាទូទៅពាងច្រើនមានត្រចៀក ពេលខ្លះមានត្រចៀក២ និងត្រចៀក២។ ពាង មិនមែនប្រើប្រាស់សម្រាប់ដាក់ទឹកតែមួយ មុខប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែអាចប្រើប្រាស់សម្រាប់ដាក់ធាតុជាតិផងដែរ ដោយសារវាអាចផ្ទុក បានច្រើន។ ពិសេសជាងនោះទៅទៀត មានពាងជាច្រើនបានប្រើប្រាស់សម្រាប់ដាក់សព ឬធាតុដើម្បីយកទៅបញ្ចុះ។

ចំណែកក្រឡ គឺជាប្រភេទភាជន៍ ដែលមានទំហំធំ និងតូចមធ្យម វាមានមាត់ធំ បាតរាបស្មើ ចំណែកតូចខ្លះខាងក្រោម និងក្មេងខាងលើមិនសូវមានទំហំខុសគ្នាឆ្ងាយពេក នោះទេ។ ក្រឡខ្លះអាចមានត្រចៀក២ ឬ២ ចំណែកប្រភេទខ្លះក៏មិនមានត្រចៀកនោះទេ (រូបភាព២)។ ប្រភេទពាង និងក្រឡច្រើនតែមានទំហំក្រាស់ និងដុតកំដៅក្នុងសីតុណ្ហភាព

ខ្ពស់ (ភាជនីវិធី) ដើម្បីឲ្យមានភាពរឹងមាំសម្រាប់ផ្ទុក។

ប្រភេទពាង និងក្រឡដែលបានពិពណ៌នាខាងលើនេះ ច្រើនជាប្រភេទភាជន៍ ដែលមានស្រទាប់រលោងពណ៌ត្នោត។ ហើយសម្បូរវែបណាស់នៅរវាងសម័យកណ្តាល ចន្លោះសតវត្សទី១៥ ដល់ទី១៨នៃគ្រិស្តសករាជ។ ក៏ប៉ុន្តែកុលាលក្ខណ៍ទាំងពីរប្រភេទនេះ មិនសូវមានការផលិតនៅក្នុងស្រុកខ្មែរទេនាសម័យនោះ គឺច្រើនតែនាំចូលពីបរទេស ជា ពិសេសស្រុកសៀម។ ម្ល៉ោះហើយ ទើបប្រភេទពាង និងក្រឡតូច ធំ ដែលមានរូបរាង និង ស្រទាប់ពណ៌ត្នោតដូចបានបញ្ជាក់ខាងដើម ដែលរកឃើញនៅស្រុកខ្មែរ ទោះតាមរយៈ ការកំណាយបុរាណវិទ្យាក្តី តាមរយៈរបកគំហើញនៅតាមល្អាក់ភ្នំក្តី ច្រើនតែមានកាល បរិច្ឆេទរវាងសតវត្សទី១៥ ដល់ទី១៧នៃគ្រិស្តសករាជ ហើយតែងសម្គាល់ឃើញថា ជា ប្រភេទភាជន៍ដែលមកពីឡធួនពីរបស់ស្រុកសៀម គឺឡ មេណាំណាយ មានចំងាយ ប្រមាណជា៤០គីឡូម៉ែត្រខាងជើងក្រុងអយុធ្យា និងឡ ស៊ីសាត់ឆាន់ល័យ។

របកគំហើញកុលាលក្ខណ៍ ប្រភេទពាង និងក្រឡ ដែលមានរូបរាង និងស្រទាប់ ពណ៌ត្នោត ដែលមកពីឡរបស់ស្រុកសៀមទាំងពីរខាងលើនេះ ក្នុងពេលកន្លងថ្មីៗ ត្រូវបាន រកឃើញជាថ្មីម្តងទៀត ដែលមានចំនួន២៨២ តាមរយៈការលួចរារកខុសច្បាប់ពីក្នុងដែន សមុទ្រខេត្តព្រះសីហនុ ដោយជនជាតិវៀតណាមចំនួនពីររូប។ ក្នុងនោះដែរ កុលាលក្ខណ៍ ទាំងអស់កំពុងចុះបញ្ជីសារពើកណ្ត ហើយឯកសារទាំងនេះនឹងជាប្រយោជន៍សម្រាប់ការ សិក្សាស្រាវជ្រាវនាពេលអនាគត (រូបភាពទី៣-២)។



រូបលេខ១៖ ពាង



រូបលេខ២៖ ក្រឡូង និងក្រឡូតូច



រូបលេខ៣-៤៖ មន្ត្រីជំនាញកំពុងចុះបញ្ជីសារពើកណ្តា

